
Заслужена награда за 
доц. д-р Стоян Гишин

Както повелява държавният 
протокол, в навечерието на 
новата 2022 г. председателят 
Си Дзинпин и президентът 
Владимир Путин си размениха 
новогодишни поздравления. На 
пръв поглед една любезна обмяна 
на приветствия. Но в кратките 
текстове на новогодишните 
телеграми имаше важни послания, 
както за двете държави, така и за 
целия свят.

Китайският лидер написа: 
„Заедно с президента Путин… 
решихме приятелството от 
поколение на поколение и 
взаимоизгодното сътрудничество 
да ръководят развитието на 
двустранните отношения в бъдеще.“

Ясен сигнал от две могъщи 
държави, двойно по-големи 
по територия и население от 
Съединените щати и Европа 
взети заедно. Светът трябва 
да живее в приятелство и 
хармония, във взаимоизгодно 
сътрудничество – всичко останало 
е контрапродуктивно, лишено от 
смисъл и заредено с огромни 
опасности.

Освен продължаващата 
пандемия, новата 2022 г. е 
изправена и пред редица други 
турбуленции в икономическо, 
политическо и екологично 
отношение. Неразумно 
егоистичната промишлена политика 
на отделни страни доведе 
старото земно кълбо до ръба на 
екологична катастрофа. Поредната 
финансова и инфлационна криза 
чука на вратите ни, а политиците 
от САЩ и техните проксита 
надуват с все сила ръждясалата 
тръба на Студената война. 

Всичко това задължава 
трезвомислещите хора да 
обърнат много по-голямо 
внимание на призивите, идващи 
от Поднебесната и Кремъл, за 
живот в мир и съгласие, за 
отношения на хармония и стремеж 
към благополучие, основано на 
взаимоизгодно сътрудничество. 
Това са повелите на новия ден, на 
годината в която навлизаме. 

Петър ГЕРАСИМОВ

Приятелство от  
поколение на 
поколение
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Автомобилите с нови 
енергии – с оптимизъм  
за бъдещето
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2Заедно към бъдещето!
Новогодишно приветствие на 
председателя на КНР Си Дзинпин, 
съдържащо кратка равносметка 
за изминалата 2021 година 
с акцент върху най-важните 
събития за страната и света и 
пожелания за мир на държавата 
и спокойствие на народа през 
новата 2022 година!

На 1 януари влeзe в 
сила най-всеобхватното 
споразумение за 
икономическо 
партньорство
Така се установява зона за 
свободна търговия с най-голямо 
население, най-мащабна икономика 
и търговия и най-голям потенциал 
за развитие в света. 
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Китайската филмова  
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АктуАлно

Заедно към бъдещето!
Новогодишно приветствие на председателя на КНР Си Дзинпин

ругари, приятели, дами и 
господа!
Здравейте! Бих искал да 
ви отправя поздрави от 
Пекин по повод настъпва-
нето на 2022 година.

Изминалата година бе необичай-
на и в нея станахме свидетели на 
ключови събития с историческо зна-
чение за Партията и държавата. Из-
пълнихме първата от целите за „два-
та стогодишни юбилея“, отправяме 
се към втората – всестранното из-
граждане на модерна социалистиче-
ска държава и реализиране на вели-
кото национално възраждане.

През цялата година всички вие – 
хора от села, в предприятията и раз-
лични общности, в училища, болни-
ци, армията и изследователските ин-
ститути работихте усилено, давахте 
своя принос и се радвахте на пло-
довете на своя труд. Във времето 
всички ние усещаме просперитета 
на Китай. Тук хората са най-важни 
и уважавани, цялата страна се раз-
вива бурно и предаваме делата си на 
идните поколения.

На първи юли отбелязахме 100 
години от основаването на ККП. На 
площад „Тиенанмън“ можахме да 
почувстваме промените, през кои-
то ККП ръководеше народа в не-
уморната му борба за реализиране 
на поставените цели, и се превърна 
в голяма стогодишна партия. Ще 
постигнем първоначалните си це-
ли, само ако не ги забравяме. Тряб-
ва да положим неуморни усилия и 
да вървим упорито напред, за да бъ-
дем отговорни към историята, епо-
хата и народа.

На Шестия пленум на 19-ия ЦК 
на ККП бе приета третата резолю-
ция с историческо значение. Стого-
дишните постижения ни карат да се 
гордеем и ни вдъхновяват да вървим 
напред. Да си спомним за разгово-
ра в пещерата между Мао Дзъдун и 
Хуан Йенпей. Единствено чрез лич-
но обновление ще можем да пока-
жем активност в историята. Велико-
то възраждане на китайската нация 
не може да бъде постигнато лесно. 

Д

Трябва да помним дългосрочните си 
цели, да мислим трезво за рискове-
те, да останем здраво стъпили на зе-
мята и бъдем търпеливи, да се стре-
мим към великите цели чрез изпъл-
нение на малките детайли.

Голямата държава носи и голя-
ма отговорност. Всичко, което пра-
вим е в името на хората. Посетих 
много места, видях и чух тревогите 
на хората, получих стимули и пол-
за от тях. Когато посещавам домо-
вете на обикновени хора, често ги 
питам дали имат трудности. И ни-
кога не забравям техните желания.

Нося тревогите на хората в сър-
цето си, а реализирането на техни-
те стремежи е моята работа. Аз съм 
живял на село и имам дълбоко раз-
биране за бедността. Чрез непрес-
танни усилия на няколко поколения, 
хората, които бяха бедни, вече имат 
достатъчно храна и облекло, децата 
им ходят на училище, имат жилища 
и ползват здравни грижи. Изграж-
дането на общество със средно ни-
во на благосъстояние и избавянето 
на всички от абсолютната бедност е 
задължение на нашата партия към 

се състезават с ентусиазъм, хората 
от цялата страна работят енергично 
за преодоляване на епидемията, по-
страдалите от природни бедствия си 
помагат взаимно във възстановяване 
на домовете им, военните защита-
ват родината. Всички тези истории 
на обикновени герои са символ на 
енергията за възход на държавата.

Китай придава изключително 
значение на просперитета и стабил-
ността в Хонконг и Макао. Един-
ствено чрез общи усилия полити-
ката „една държава, две системи“ 
ще се прилага дългосрочно. Пълно-
то единство на родината е обща во-
ля на китайците от двата бряга на 
Тайванския проток. Искрено се на-
дявам всички ние да се обединим и 
да се стремим към по-хубаво бъде-
ще на нацията ни.

При срещите и разговорите ми с 
лидери на различни страни, те дават 
висока оценка на приноса на Китай 
за глобалната борба с епидемията от 
новия коронавирус. До този момент 
Китай е предоставил на 120 държа-
ви близо 2 милиарда дози ваксини 
срещу COVID-19. Страните по света 
трябва да работят съвместно, за да из-
градят общност на споделена съдба.

След близо месец ще започне 
Зимната олимпиада и параолимпи-
ада в Пекин. Нека повече хора да 
участват в зимните спортове, както 
призовава олимпийското движение. 
Ние ще представим на света едно 
незабравимо спортно събитие. Све-
тът очаква Китай, а Китай е готов.

Скоро камбанен звън ще възвести 
идването на Новата година. Трима-
та ни тайконавти още са в Космо-
са, емигрантите в различни страни, 
служителите в посолствата, консул-
ствата и китайските предприятия в 
чужбина още работят и китайски-
те студенти по света учат неумор-
но, много хора продължават да се 
стремят към своите мечти. Тук от-
правям сърдечни новогодишни поз-
дравления към всички.

Нека да вървим заедно към бъде-
щето! Пожелавам мир на държава-
та и спокойствие на народа!

народа и приноса ни към света. Не 
трябва да се задоволяваме с вече 
постигнатите успехи, пътят напред 
е все още дълъг.

Спокойствието в държавата е хи-
лядолетен стремеж на китайската 
нация. През последните години по-
сетих девет провинции и автоном-
ни райони. Реките Хуанхъ и Янд-
зъ, езерото Цинхай и река Ярулунг 
Цангбо, мащабният проект за прех-
върляне на вода от юг на север, „зе-
лената карта“ на изкуствената гора 
Сайханба, пътешествието на слоно-
вете в Юннан и преселението на ти-
бетските антилопи показват, че чо-
век и природа съществуват заедно и 
в хармония.

През изминалата година много 
гласове, моменти и истории на но-
вото поколение ни показаха, че мо-
жем да разчитаме на тях за изграж-
дането на силна държава и че обичат 
беззаветно Китай. Също през мина-
лата година марсоходът „Джужун“ 
кацна на Червената планета, сатели-
тът „Сихъ“ проучва Слънцето, кос-
мическата станция „Тиенхъ“ обикаля 
в орбита около Земята, спортистите 

ационалният ко-
митет на Ки-
тайския народен 
политически кон-
султативен съвет 
(НК на КНПКС) 

проведе новогодишен прием, 
на който присъстваха държав-
ните и партийни ръководите-
ли Си Дзинпин, Ли Къцян, 
Уан Ян, Уан Хунин, Джао 
Лъдзи, Хан Джън, Уан Ци-
шан, представители на ръко-
водствата на демократичните 
партии, профсъюзни органи-
зации и безпартийни дейци.

Генералният секретар на 
ЦК на ККП и председател 
на КНР Си Дзинпин отправи 
приветствие към участници-
те, в което подчерта, че през 
2022 г. партията ще проведе 

своя 20-ти конгрес и това е 
изключително важно съби-
тие в нейния и на страната 
политически живот. „Трябва 
да се стремим да поддържа-
ме икономическата стабил-
ност, чиста политика и до-
бър социален климат за про-
веждане на конгреса“, каза 
Си Дзинпин.

Председателят на Общо-
китайската промишлено-тър-
говска федерация Гао Юнлун 
посочи в речта си, че демо-
кратичните партии, профсъ-
юзите и безпартийните дейци 
ще се обединят по-тясно око-
ло ЦК на ККП, начело със 
Си Дзинпин, и ще допринесат 
за по-добър живот на наро-
да и изграждането на модер-
на социалистическа държава.

Н
НК на КНПКС проведе новогодишен прием
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新华社北京12月31日
电  新年前夕，国家主席
习近平通过中央广播电视
总台和互联网，发表了二
〇二二年新年贺词。全文
如下：

大家好，2022年即将
到来。我在北京向大家致
以新年祝福！

回首这一年，意 义非
凡。我们亲历了党和国家
历史上具有里程碑意义的
大事。“两个一百年”奋斗
目标历史交汇，我们开启
了全面建设社会主义现代
化国家新征程，正昂首阔
步行进在实现中华民族伟
大复兴的道路上。

从年头到年尾，农田、
企业、社区、学校、医院、
军营、科研院所……大家
忙了一整年，付出了，奉献
了，也收获了。在飞逝的时
光里，我们看到的、感悟
到的中国，是一个坚韧不
拔、欣欣向荣的中国。这
里有可亲可敬的人民，有
日新月异的发展，有赓续
传承的事业。

七月一日，我们隆重庆
祝中国共产党成立一百周
年。站在天安门城楼上感
慨系之，历史征程风云激
荡，中国共产党人带领亿
万人民经千难而百折不
挠、历万险而矢志不渝，
成就了百年大党的恢宏气
象。不忘初心，方得始终。
我们唯有踔厉奋发、笃行
不怠，方能不负历史、不
负时代、不负人民。

党的十九届六中全会

国家主席习近平发表二〇二二年新年贺词

新年伊始，新华社推出一部暖暖的时政微视频
2022年开启了，这是又一个崭

新年份。岁月不居，时节如流。一
年又一年的忙碌，哪件事始终记
挂在心？既定的人生目标下，哪件
事可以坚持一辈子？

1月1日，新华社推出一部基调
温暖的时政微视频《永远的牵
挂》，深情讲述了习近平总书记牵
挂的“一件事”——坚持为老百姓
做实事——诠释出领袖对人民
的赤子之心。

微视频通过中英文对内对外
同时播发，通过一个个经典画
面的回顾，一个个温暖瞬间的穿
插，感动了万千网民。

时间的提问背后是一以贯之的
牵挂

一年又一年，时间到底去哪了？
微视频通过时间的提问引出，

通过日历的翻转展开，在《时间
都去哪了》背景音乐的流淌中娓
娓道来，讲述了一份一以贯之的
牵挂。

跋山涉水，只为走得更近；柴
米油盐，全都记挂在心；一路思
索，只为人人心中所盼……

通过微视频可以感受到，这份
对人民群众的牵挂，在飞逝的时
光里从未改变，在一年又一年的时
间故事里历久弥新。乡亲们的生

通过了党的第三个历史决
议。百年成就使人振奋，
百年经验给人启迪。我曾
谈到当年毛主席与黄炎培
先生的“窑洞对”，我们只
有勇于自我革命才能赢得
历史主动。中华民族伟大
复兴绝不是轻轻松松、敲
锣打鼓就能实现的，也绝
不是一马平川、朝夕之间
就能到达的。我们要常怀
远虑、居安思危，保持战
略定力和耐心，“致广大而
尽精微”。

大国之大，也有大国之
重。千头万绪的事，说到
底是千家万户的事。我调
研了一些地方，看了听了
不少情况，很有启发和收
获。每到群众家中，常会
问一问，还有什么困难，

数平凡英雄拼搏奋斗，汇
聚成新时代中国昂扬奋进
的洪流。

祖 国 一 直 牵 挂 着 香
港、澳门的繁荣稳定。只
有和衷共济、共同努力，“
一国两制 ” 才 能 行 稳 致
远。实现祖国完全统一是
两岸同胞的共同心愿。真
诚期盼全体中华儿女携
手向前，共创中华民族美
好未来。

我同外国领导人及国
际组织负责人电话沟通、
视频连线时，他们多次赞
扬中国抗疫和为全球疫情
防控所作的贡献。截至目
前，中国累计向120多个
国家和国际组织提供20
亿剂新冠疫苗。世界各国
风雨同舟、团结合作，才
能书写构建人类命运共
同体的新篇章。

再过一个多月，北京冬
奥会、冬残奥会就要开幕
了。让更多人参与到冰雪
运动中来，这也是奥林匹
克运动的题中之义。我们
将竭诚为世界奉献一届奥
运盛会。世界期待中国，
中国做好了准备。

新年的钟声即将敲响。
我们的三位航天员正在浩
瀚太空“出差”，海外同胞
仍在辛勤耕耘，使领馆、
中资企业等海外派驻人员
和广大留学生仍在勇毅坚
守，无数追梦人还在奋斗
奉献。大家辛苦了，我向大
家致以诚挚的新年问候！

让我们一起向未来！祝
福国泰民安！

父老乡亲的话我都记在
心里。

民之所忧，我必念之；
民之所盼，我必行之。我
也是从农村出来的，对贫
困有着切身感受。经过一
代代接续努力，以前贫困
的人们，现在也能吃饱肚
子、穿暖衣裳，有学上、
有房住、有医保。全面小
康、摆脱贫困是我们党给
人民的交代，也是对世界
的贡献。让大家过上更
好生活，我们不能满足于
眼前的成绩，还有很长的
路要走。

黄河安澜是中华儿女
的千年期盼。近年来，我
走遍了黄河上中下游9省
区。无论是黄河长江“母
亲河”，还是碧波荡漾的

青海湖、逶迤磅礴的雅鲁
藏布江；无论是南水北调
的世纪工程，还是塞罕坝
林场的“绿色地图”；无论
是云南大象北上南归，还
是藏羚羊繁衍迁徙……
这些都昭示着，人不负青
山，青山定不负人。

这一年，还有很多难忘
的中国声音、中国瞬间、中
国故事。“请党放心、强国
有我”的青春誓言，“清澈
的爱、只为中国”的深情告
白；“祝融”探火、“羲和”逐
日、“天和”遨游星辰；运
动健儿激情飞扬、奋勇争
先；全国上下防控疫情坚
决有力；受灾群众守望相
助重建家园；人民解放军
指战员、武警部队官兵矢
志强军、保家卫国……无

情感。
坚定的话语背后是从未改变

的初衷
“民之所忧，我必念之；民之所

盼，我必行之。”
微视频以这句坚定的话语结

尾，也蕴含着岁月不居，初衷从未
改变。

“实现更加充分更高质量就
业”“办好人民满意的教育”“建成
世界上规模最大的社会保障体
系”“反腐败斗争取得压倒性胜利
并全面巩固”“美丽中国建设迈出
重大步伐”“抗疫斗争取得重大战
略成果”“打赢脱贫攻坚战”“全面
建成小康社会”……

这部微视频中，与这一系列重
大部署重大成就一起展现的，是
一张张老百姓的笑脸。千头万绪
的事，说到底是千家万户的事。中
国共产党人始终牢记初心使命。

微视频针对不同终端，设计了
不同的传播方案。其中，在抖音、
快手、视频号等短视频平台，播发
了时长为30秒的片段，同样获得
良好传播效果。

2022年的日历已经打开，国社
这部开年的微视频直抵人心，充
满力量，在广大网民心中留下了
温暖的印记。

活存在困难，会感到揪心，乡亲们
的生活每好一点，会感到高兴。

看完这部微视频，有网友也留
下自己关于“时间去哪了”的思考，
时间以另一种形式留在了我们身
边，是国家的日益强盛，是人们
的生活越过越好，是积淀在我们
每个人心中永远的牵挂，以及心
中更加努力的自己。

温暖的片段背后是一心为民的
深情

一个火盆、一件衣服、一缸
水、一个书包……

“让日子越过越红火”“把群众
的安危冷暖时刻放在心上”“让农
村人口喝上放心水”“再苦不能苦
孩子，再穷不能穷教育”……

微视频开篇呈现的民生物品、
引用的民生语句，奠下了整部片
子温暖的基调。

衣服被子够不够用？高血压
现在还高么？这个地方不会滑坡
吧？……

微视频中的主要内容选择通
过一声声问答、一个个片段、一个
个细节进行讲述。在一户户群众
家里，看得仔仔细细，问得清清
楚楚。吃穿住行的一问一答中，
一枝一叶的声声关切中，也充满
了温暖。

细微之处见深情。这部4分36
秒的微视频，以温暖的背景音
乐、温暖的细节片段、温暖的讲
述方式，诠释出人民至上的深厚
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Плодотворни отношения
Новогодишно приветствие на Н. Пр. Дун Сяодзюн, посланик на КНР в България

дравейте на всички! На-
ближава 2022 г. и бих ис-
кал, от името на посол-
ството на Китайската на-
родна република, да от-
правя към българските ни 

приятели най-хубави пожелания за 
новата година!

Изминалата година бе в голяма 
степен необикновена за Китай. От-
белязахме стогодишния юбилей на 
Комунистическата партия на Ки-
тай, реализирахме по план целта 
за всестранно изграждане на об-
щество със средно ниво на бла-
госъстояние, разрешихме успеш-
но проблема с абсолютната бед-
ност в милиардната ни страна и по-
ехме по нов път на всеобхватно из-
граждане на модерна социалисти-
ческа държава. Отбелязахме 50-ата  
годишнина от възстановяването на 
законния статут на Нов Китай в Ор-
ганизацията на обединените нации, 
подкрепяхме истинската многостран-
ност, защитавахме решително авто-
ритета на ООН и устоите на меж-
дународния ред. Отговорихме ефек-
тивно на влиянието на пандемията и 
не само създадохме модел за нейна-
та превенция и контрол, отговарящ 
на местната динамика, но също та-
ка установихме еталон за солидар-
ност в борбата с болестта чрез укреп-
ване на международното сътрудни-
чество. До момента Китай е предос-
тавил над 2 милиарда дози ваксини 
на повече от 120 страни и междуна-
родни организации, заемайки първо 
място в света и поддържайки „ли-
нията на живота“ в глобалните уси-
лия за справяне с пандемията. Не-
отдавна 19-ият Централен комитет 
на Комунистическата партия на Ки-
тай проведе своя Шести пленум. На 
него бе приета и публикувана нова 

З
се развива. Студентката от Софийския 
университет Радина Янузова спечели 
второ място на финала на междуна-
родното състезание „Китайски ези-
ков мост“ – най-високото отличие, 
получавано от български студент в 
историята на състезанието.   

Очаквайки с нетърпение 2022 г., в 
Китай ще се проведе 20-ият конгрес 
на Комунистическата партия на Ки-
тай. Приятелството и прагматичното 
сътрудничество между Китай и Бъл-
гария ще бъде изправено пред нови и 
важни възможности и те несъмнено 
ще имат голям потенциал. 

През последните три години, в 
качеството ми на посланик в Бъл-
гария, аз имах възможност да усетя 
силния ентусиазъм сред българско-
то общество за задълбочаване на съ-
трудничеството с Китай и надежди-
те за постигане на съвместно разви-
тие. Китай е готов да работи заед-
но с България за съдействие на не-
прекъснатото развитие на стратеги-
ческото партньорство помежду им и 
постигането на повече добри резулта-
ти от приятелското сътрудничество. 

Вярвам, че след пандемията в Бъл-
гария ще дойдат повече китайски ту-
ристи, за да се насладят на прекрас-
ните пейзажи на Седемте рилски езе-
ра и Черно море, да опитат тукашни-
те специалитети като вино и кисело 
мляко, да усетят страстта на българ-
ското хоро. Ние също така привет-
стваме повече български приятели да 
пътуват и разгледат Китай.       

Накрая, бих искал да ви пожелая 
от все сърце щастлива нова 2022 г.,  
крепко здраве и семейно благопо-
лучие! Желая също на български-
те спортисти, които ще вземат учас-
тие в Зимните олимпийски игри в 
Пекин, добри резултати и реализи-
ране на техните мечти!

историческа резолюция, в която бя-
ха обобщени основните достижения 
и историческият опит в борбата на 
партията през изминалото столетие, 
и тази резолюция ще ни даде по-до-
бри по пътя напред към всеобхват-
ното изграждане на модерна социа-
листическа държава и реализиране 
на великото национално възраждане.  

Изминалата година бе плодотвор-
на и за китайско-българските отно-
шения. Двете страни се подкрепя-
ха взаимно и си сътрудничиха тяс-
но в различни области като поддър-
жане на многостранността и укреп-
ване на глобалното управление. Въ-
преки влиянието на пандемията, ки-
тайско-българските икономически 
и търговски отношения отбелязаха 
по-нататъшно задълбочаване, а Ки-
тай продължи да бъде вторият най-го-
лям търговски партньор на България 
извън Европейския съюз. От януа- 
ри до ноември двустранният търговски 

обем достигна близо 3,692 милиарда 
долара, увеличението е с 40,3% на го-
дишна база. В началото на годината 
се проведе среща на върха на Китай 
и страните от Централна и Източна 
Европа, на която бяха постигнати 88 
договорености, 9 от които са свър-
зани с България. В допълнение, съ-
трудничеството между двете страни 
в областите на селското стопанство, 
културата, образованието, науката и 
технологиите и местния обмен също 
имаше своите достижения – офици-
ално бе открита съвместна работил-
ница за таланти LuBan Workshop, а 
планирането на пилотната Демон-
страционната зона за сътрудничест-
во в селското стопанство между Ки-
тай и Централна и Източна Европа в 
Пловдив като цяло приключи. 

След като Софийска област и про-
винция Дзянси установиха приятел-
ски отношения на регионално ниво, 
обменът помежду им не престава да 

а фона на при-
ближаващата се 
Зимна олимпиа- 
да Пекин е го-
тов да посрещ-
не участниците 

в 22-ия международен фес-
тивал на изкуствата „Среща 
в Пекин“ и Фестивала на 
олимпийската култура, кои-
то ще продължат от 6 януа-
ри до 18 февруари 2022 г. и 
ще представят стотици из-
пълнения в различни фор-
мати от 22 различни места, 
сред които Южна Корея и 
Италия.

Според Пекинския орга-
низационен комитет на Зим-
ните олимпийски в Пекин 
фестивалът ще бъде разде-
лен на различни секции – 
сценични и визуални изку-
ства, прожекции на филми 
и церемонии. 

итай е на второ място в света с общо 
301 компании еднорози през 2021 г.,  
според данни от последния доклад 
на шанхайски институт. Компании 
еднорози са стартъпи, които са оце-
нени на повече от 1 милиард щат-

ски долара. В световен мащаб общият брой на 
тези компании в листата на изследователския 
институт Хужун за 2021 г. е 1058, което е с 80% 
повече спрямо предната година. Новодобавени-
те китайски компании еднорози сред тях са 74.

Начело в класацията са САЩ с 487 компа-
нии еднорози, докато Индия и Великобритания 
се нареждат трети с 54 стартъпа.

Китайският технологичен гигант Bytedance – 
компанията майка на видео платформата TikTok 
и дъщерното му приложение Douyin, се опре-
делят като най-бързо разрастваща се  компа-
ния с увеличение на стойността от 2,3 трили-
она юана (около 350 милиарда щатски долара) 
през тази година.

Компаниите еднорози в Пекин са били през 
2021 г. 91, с което столицата на Китай се нареж-
да на второ място в света, докато Шанхай е чет-
върти със 71, а Шънджън си запазва петото мяс-
то с 32 стартъпа.

Н К

Започна 22-ият международен 
фестивал на изкуствата 
„Среща в Пекин“

Второ място в света 
по брой на компании 
еднорози

На откриването му бяха 
използвани нови технологии, 
а в концерта участваха из-
вестни китайски звезди ка-
то Тан Уейуей, Джан Бичън 
и Мириам Йеунг.

Фестивалът ще включва 
множество международни 
елементи, но много чужде- 

странни артисти, като улич-
ни танцьори от Италия, му-
зиканти от Южна Корея и 
балетисти от Русия, няма 
да могат да дойдат заради 
пандемията от COVID-19 и 
ще представят на публика-
та своите брилянтни изпъл-
нения онлайн.
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На 1 януари влeзe в сила най-всеобхватното 
споразумение за икономическо партньорство

С рекордните си военни разходи САЩ остават 
най-голямата заплаха за световния мир

Опитите за намеса в демократичния 
процес в Хонконг са обречени

Н

А

А

а 1 януари в си-
ла влезе всеоб-
хватното Спо-
разумение за  
регионално все- 
обхватно ико-

номическо партньорство 
(RCEP), с което се уста-
новява зоната за свобод-
на търговия с най-голя-
мо население, най-мащаб-
на икономика и търговия 
и най-голям потенциал за 
развитие в света. 

Тази зона обхваща 2,2 
млрд. души, а нейният 
БВП заема 30% от светов- 

ния. Първите държави в зо-
ната са шест страни-член-
ки на АСЕАН, Китай, Япо-
ния, Нова Зеландия и Ав-
стралия. 

Южна Корея ще се при-
съедини към Споразуме-
нието на 1 февруари та-
зи година.

Влизането в сила на 
RCEP ще ускори иконо-
мическата интеграция в 
региона, ще се разшири 
пазарът на страните в не-
го, както и ще предоста-
ви по-добра бизнес среда 
и повече възможности за 

инвестиции. 90% от про-
дуктите в региона посте-
пенно ще постигнат нуле-
ви тарифи. 

Конференцията на ООН 
за търговия и развитие е 
на мнение, че RCEP ще 
се превърне в „нов център 
за глобалната търговия“, 
което очевидно ще пови-
ши увереността за възста-
новяването на световната 
икономика.

По-важното обаче е, че 
влизането в сила на RCEP 
отразява силното жела-
ние на международната 

общност за отваряне, съ-
трудничество и свободна 
търговия. Това е пълна по-
беда на многостранността 
над протекционизма. 

На фона на днешната 
глобализация световната 
търговия вече се интегри-
ра дълбоко. 

Влизането в сила на 
Споразумението още вед-
нъж доказва, че няма да 
има пазар за протекциони-
зма и едностранността, а 
мултилатерализмът и сво-
бодната търговия ще бъдат 
тенденция за развитието.

мериканският 
президент Джо 
Байдън наско-
ро подписа За-
кона за бюдже-
та за отбрана за 

2022 г., който определя, че 
военните разходи през но-
вата фискална година ще 
бъдат 768,2 милиарда до-
лара, което е увеличение 
от 5 процента спрямо пре-
дходната. 

Американското онлайн 
списание „Слейт“ комен-
тира, че това са най-голе-
мите военни разходи на 
САЩ след Втората све-
товна война. 

Това отново потвържда-
ва, че Вашингтон е ре-
шен да поддържа статута 
си на най-голяма военна 
сила и най-голям търго-
вец на оръжия, както и е 

най-голямата заплаха за 
световния мир.

Защо САЩ се нуждаят  
от толкова голям бюджет 
за отбрана след като вой-
ната в Афганистан при-
ключи? 

Според проф. Лейк от 
университета в Бъркли, 
САЩ е „военно-индустри-
ален комплекс“ и интере-
сите на страната са най-го-
лямата движеща сила за 
войнствеността й. 

Статистическите дан-
ни показват, че през 2020 
г. американските оръжей-
ни фирми са дарили пове-
че от 47 милиона долара 
на политици и за полити-
чески дейности. 

В резултат на лобиране-
то на групи по интереси, 
военните разходи на САЩ 
се увеличават всяка година 

в голям размер. 
Новият бюджет за от-

брана предизвиква още 
по-силни притеснения в 
света. 

През последните 20 го-
дини, под маската на анти-
терористична борба, САЩ 
започнаха войни и извър-
шиха военни операции в 
85 страни по света, които 
са отнели живота на по-
вече от 900 000 и разсели 
десетки милиони. 

В контекста на изтег-
лянето на САЩ от Аф-
ганистан военните раз-
ходи продължават да на-
растват, което кара хора-
та да се запитат как може 
американската армия да 
обърка света и колко не-
винни ще страдат от вой-
ните й?

Струва да се отбележи, 

че 27,8 милиарда долара от 
разходите на САЩ за от-
брана през 2022 година ще 
бъдат използвани за про-
екти за ядрени оръжия. 

Страната вече разпо-
лага с най-големия и съ-
временен ядрен арсенал 
в света, а сега продължа-
ва да увеличава средства-
та за разработка на ядре-
ни оръжия. Това без съм-
нение ще изостри оръжей-
ната надпревара и ще под-
копае глобалната стратеги-
ческа стабилност.

Преди повече от пет-
десет години Мартин Лу-
тър Кинг изтъкна: 

„Страна, която хар-
чи повече пари за воен-
ни, отколкото за социал-
ни грижи години наред, се 
приближава към мозъчна 
смърт“.

лиансът на пет- 
те очи (мрежа за 
споделяне на разуз- 
навателна ин-
формация между 
САЩ, Великобри-

тания, Япония, Австралия 
и Ново Зеландия) и Г-7 не-
отдавна отправиха крити-
ки срещу изборите за Сед-
ми законодателен съвет на 
специалния администрати-
вен район Хонконг и демо-
крацията в специалния ра-
йон на Китай.  

В критиките се по-
сочва, че „демократич-
ните фактори там ерози-
рат“. Държавният департа-
мент на САЩ се присъе-
дини към критиките, като 

внесе в американския Кон-
грес проектозакон за авто-
номията на Хонконг. Ми-
нистерството на финанси-
те на САЩ пък реши да 
наложи санкции на пети-
ма китайски държавни слу-
жители. 

Всъщност британците са 
тези, които в продължение 
на 150 години потискаха де-
мокрацията в Хонконг, на-
помня по повод на нападки-
те на Запада срещу Пекин 
във връзка със ситуацията 
в Хонконг, в коментара си  
„Жънмин жъбао онлайн“. 

Както се посочва в пуб-
ликуваната от пресслужба-
та на Държавния съвет на 
Китай на 20 декември бяла 

книга на китайското прави-
телство за развитието на де-
мокрацията в Хонконг под 
егидата на принципа „ед-
на държава, две системи“, 
именно под колониалния 
режим на Великобрита-
ния жителите на Хонконг 
не са имали никакви демо-
кратични права, отбелязва 
изданието. 

След връщането на Хон-
конг към Китай китайското 
правителство въведе поли-
тиката „Една държава, две 
системи“, изгради демокра-
тична система в спецрайо-
на и с практически дейст-
вия подкрепя нейното раз-
витие и усъвършенстване. 

Фактите доказват, че как- 

то сега, така и в бъдеще  
централното правителство 
на Китай ще ръководи, да 
подкрепя и да придвиж-
ва развитието на демокра- 
цията в Хонконг.

Демокрацията не е укра-
са, а се използва за решава-
нето на проблемите на хо-
рата. Добра демокрация е 
онази, която непрекъснато 
носи ползи за благосъстоя-
нието на народа. Никоя си-
ла не може да блокира об-
щата тенденция на истори-
ята и всички опити за на-
меса в демократичния про-
цес в Хонконг са обречени 
на провал.

Тази зона обхваща  
2,2 млрд. души, а 
нейният БВП заема  
30% от световния

„Страна, която 
харчи повече 
пари за военни, 
отколкото за 
социални грижи 
години наред, се 
приближава към 
мозъчна смърт“

Добра демокрация 
е онази, която 
непрекъснато 
носи ползи за 
благосъстоянието 
на народа 



6 днесКитай
7 – 13.01.2022

нАукА

За китайските учени и инженери последните 12 месеца бяха година като никоя друга.  
Тъй като пандемията все още бушува, научните и технологични разработки в Китай, които 
разчитаха на собствените си сили, заеха централно място, като отбелязаха напредък в 
изследването на Космоса, квантовата наука и битката срещу COVID-19.  

Страницата подготви 
Любомир МИхАйЛОВ

Пекинския кос-
мически контро-
лен център Джан 
Ронцяо и Сун 
Джун не бяха не-
познати за „голе-

мия червен екран“. Гигант-
ският дисплей стана червен, 
когато мисията за изслед-
ване на Червената плане-
та бе обявена за успешна. 
На 15 май, когато марсиан-
ската сонда „Туануен-1“ ка-
цна безопасно на Червена-
та планета, Джан Ронцяо 
– главен дизайнер на пър-
вата китайска мисия за из-
следване на Марс, избърса 
сълзите от очите си. 

Това беше първата ус-
пешна мисия на Марс на 
Китай и огромен скок за из-
следване на дълбокия Кос-
мос. Изстрелян на 23 юли 
2020 г., „Туануен-1“ пристиг-
на на Марс през февруари 
и приземи спускаемия апа-
рат и роувъра през май. От-
тогава роувърът „Джужон“ 
е изминал повече от 1200 
метра по планетата и в мо-
мента се насочва към ре-
гион, който може да е бил 
бреговата линия на древен 
океан, където могат да се 
открият данни за еволюци-
ята на Марс. По-рано този 
месец Джан беше включен 
в списъка на десетте лич-
ности, избрани от списание 
Nature, които са част от го-
лемите постижения в нау-
ката през 2021 г. 

Сун Джун, главен инже-
нер на космическата мисия  
започва заедно с колегите 

В

Година на успехи за научните разработки,  
които разчитаха на собствените си сили

орум за пре-
венцията на 
ХИВ сред 
младите хо-
ра се проведе 
онлайн, ден 

преди 34-ия Световен ден за 
борба със СПИН. На съби-
тието, на което присъства-
ха главният епидемиолог на 
Китайския център за кон-
трол и превенция на забо-
ляванията У Дзунйоу и слу-
жители на ООН, бе високо 
оценена китайската LGBTQ 
платформа BlueCity за ней-
ните усилия за предотвра-
тяване на разпространение-
то на ХИВ.

В изказването си У Дзун-
йоу посочи, че нивото на за-
разяване със СПИН в све-
та намалява, докато про-
центът на заразяване в Ки-
тай остава стабилен, което 

е положителна тенденция. 
Той призова всички групи 
в обществото да се вклю-
чат активно в превенция-
та и лечението на заболя-
ването.

В LGBTQ платформа-
та BlueCity стартира офи-
циално кампанията #Be-
Positive, която да подкре-
пи дигиталните усилия за 
превенция на ХИВ на ня-
колко пазара по света. 

Това ще бъде послед-
вано от съвместен доклад 
с UNAIDS (Съвместната 
програма на ООН за ХИВ/
СПИН) за превенцията на 
ХИВ чрез дигитални тех-
нологии в Китай.

За да разшири тази 
инициатива, платформата 
ще стартира кампания с 
хаштаг #BePositive в свои-
те приложения и страници 

Ф

Китайска дигитална платформа за превенция на ХИВ  
сред младите хора, спечели признание от ООН

в социални медии в Юж-
на Корея, Япония, Виетнам, 
Индия, Филипините, Бра-
зилия и Мексико, популя-
ризирайки безопасния секс 
и редовното тестване за 
ХИВ. Платформата вече си 
партнира с местни власти 
и здравни институции в 

Бразилия, Индия, Индоне-
зия, Япония, Мексико, Юж-
на Корея, Тайланд и Виет-
нам, за да улесни тества-
нето, превенцията и обра-
зованието относно вируса 
на ХИВ.

BlueCity е пионер в концеп-
цията за дигитална превен- 

ция на ХИВ още от 2008 
г., като интегрира онлайн и 
офлайн ресурси за оптими-
зиране на достъпа до тества-
не, консултации и лечение 
за вируса. Мобилното му 
приложение има повече от 
6 милиона активни потре-
бители месечно.

Според доклад на Cover 
News, през 2020 г. в Китай 
са регистрирани 1 138 781 
случая на СПИН, което оз-
начава, че на всеки час са 
откривани средно по седем 
нови случая.

В навечерието на Све-
товния ден за борба със 
СПИН, на много места в 
Китай се проведоха кампа-
нии за популяризиране на 
превенцията и лечението на 
болестта.

COVID-19 антитела с неза-
висими права на интелек-
туална собственост. 

Въпреки че пандемията 
и международните напре-
жения ограничиха между-
народното сътрудничество, 
Китай не забравяше да спо-
деля своите постижения и 
да поеме окуражаващи ан-
гажименти към междуна-
родната общност. 

Страната изпълни обе-
щанието си да направи вак-
сините глобални обществе-
ни блага и положи непре-
къснати усилия за подобря-
ване на достъпността на 
ваксините в развиващите 
се страни. Над 1,8 мили-
арда дози китайски вакси-
ни срещу COVID-19 са пре-
доставени на повече от 120 
страни и международни ор-
ганизации.

През март Китай обяви, 
че неговият сферичен ради-
отелескоп с петстотин ме-
тра апертура, най-голяма-
та в света радиообсервато-
рия с една чиния, може да 
бъде достъпен за астроно-
ми по целия свят.

извърши изчисление за 200 
секунди, което би отнело 
на суперкомпютър 2,5 ми-
лиарда години, за да го за-
върши. 

Китайският квантов фи-
зик Пан Джианвей казва, 
че на екипа са били не-
обходими 20 години, за 
да постигнат този успех 
през 2020 г. Те са прило-
жили серия от иноватив-
ни концепции и технологии 
и сега „Дзилджан“ 2.0  се 
справя отлично с различни  
проблеми.

Докато космическите и 
квантовите изследователи 

си работа през 1995 г. в 
Пекинския аерокосмиче-
ски контролен център. Тази 
година Сун и колегите му 
станаха свидетели на реди-
ца моменти пред „големия 
червен екран“ многократ-
но: изстрелването на основ-
ния модул на космическата 
станция „Тиенхъ“, две из-
стрелвания на товарните 

жънат наградите заради го-
дините на всеотдайна ра-
бота, китайските произво-
дители на ваксини и раз-
работчиците на лекарства 
спечелиха аплодисменти в 
надпреварата с времето в 
борбата с COVID-19. През 
цялата 2021 г. 

Китай насърчи масова-
та ваксинация заедно с гло-
балния план за ваксинация. 
Неотдавна две китайски ле-
карства за COVID-19 полу-
чиха спешно одобрени. То-
ва е първата одобрена в Ки-
тай комбинирана терапия 
с неутрализиращи вируса 

кораби „Тианджоу-2“ и 
„Тианджоу-3“, два полета 
с екипаж на „Шънджоу-12“ 
и „Шънджоу-13“, безопас-
ното завръщане на Земя-
та на екипажа на „Шън-
джоу-12“, четири извън-
корабни дейности и урок 
на живо от космическата 
станция.  „Сега можем да 
кажем, че можем безопас-
но и свободно да изгражда-
ме, контролираме, управля-
ваме и поддържаме косми-
ческата станция“, каза Сун 
пред репортери.

Подобно на космиче-
ските изследвания и инже- 

нерството, квантовите из-
следвания също продължи-
ха да набират скорост та-
зи година. Екипът за кван-
тови изследвания от Ки-
тайския университет за нау-
ка и технологии (USTC) от-
ново попадна в списъка с 
акцентите на годината. Ки-
тайски квантов компютър 
„Дзилджан“ преди време 
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Тази година е втората от 14-ата петилетка (2021 – 2025) 
и ключова за консолидирането и разширяването на 
резултатите от политиката за намаляване на  
бедността и насърчаване на програмата за съживяване  
на селските райони.

В резолюцията, одобрена от провелия се неотдавна 
шести пленум на ЦК на ККП, се посочва, че от 2012 г. 
насам близо 100 милиона души от 832 окръга в страната, 
класифицирани като бедни, са извадени от това състояние. 
Това представлява също така предсрочно изпълнение с 
десет години на целта в Програмата на ООН за устойчиво 
развитие до 2030 г.

а да се повишат 
способностите на 
хората, избавили 
се от бедността, да 
осигуряват поми-
нъка си със собст-

вени усилия, а не да раз-
читат единствено на помо-
щи от държавата, от тази 
година във всички области 
първостепенна задача е да 
бъде предотвратено връща-
нето обратно в бедността 
на уязвимото население. За 
целта се осъществява дина-
мичен мониторинг и към 
края на октомври обект на 
такова наблюдение са би-
ли 5,26 милиона души, ка-
то при 75% от тях е елими-
ниран рискът от връщане 
към бедността.

Подкрепата за производ-
ства като отглеждането на 
типични за отделните ра-
йони земеделски култури и 
животни, предоставяне на 
необезпечени и преферен-
циални заеми на бедни до-
макинства, подобряване на 
селската инфраструктура и 
преселване в по-благопри-
ятни за работа и живот ра-
йони са част от мерките, в 

З

Стратегията за съживяване на селата дава 
все по-видими резултати

резултат на които Китай ус-
пя да се избави от абсолют-
ната бедност. Данните по-
казват, че към края на ок-
томври 31,11 милиона бе-
дни са си намерили рабо-
та, а поне един от члено-
вете на семействата, кои-
то са били преселени, са 
си намерили постоянен из-
точник на трудови доходи.

„Икономическата жиз-
неност и устойчивостта на 

районите, засегнати от бед-
ност, се подобряват“, каза 
Джан Ци, директор на Ин-
ститута за намаляване на 
бедността към Пекински 
нормален университет. По 
думите му, комплексното 
развитие на селските ра-
йони полага солидна осно-
ва за тяхното реално съ-
живяване.

Времето на открито е 
студено, но оранжериите за 

зеленчуци във Фунан, про-
винция Анхуей, са пълни с 
работници, които събират 
поредната реколта. 

„Домакинствата, които 
произвеждат разсад, полу-
чават субсидия от 400 юа-
на на едно му, а селото по-
мага с микрокредити. По-
мага ни земеделска асоци-
ация, която следи за произ-
водството, грижи се за про-
дажбите и други въпроси. 

Помощта й е голяма и се-
га сме наистина сигурни, 
че работата, която вършим, 
има смисъл“, казва Сун Ху-
нтао, работник в оранже-
риите.

Тази година започна да 
функционира Национално 
бюро за съживяване на сел-
ските райони, а под ръко-
водството на Централната 
ръководна група за работа в 
селските райони системата 

и механизмът за тази про-
грама бяха допълнително 
оптимизирани, като инсти-
туционалната й рамка не-
прекъснато се разширява 
и усъвършенства.

„Благодарение на ми-
крокредити успяхме да се 
избавим от бедността, а 
впоследствие земеделски-
ят заем ни помогна да раз-
ширим производството. Се-
га сме сигурни, че можем 

да постигнем всичко“, каз-
ва Ли Инджао от окръг 
Люлин, провинция Шан-
си, който заедно с други 
11 бедни домакинства са 
изградили 42 зеленчукови 
оранжерии.

„През тази и следващи-
те пет години новият кръг 
от реформи в селските ра-
йони ще бъде насочен вър-
ху регулиране на взаимо-
отношенията между про-
изводителите и земята, ак-
центирайки на модернизи-
ране на земеделието, под-
крепа за дребните стопа-
ни, така че съживяването 
на селските райони наис-
тина да се случи“, обясня-
ва министърът на земеде-
лието и селските въпроси 
Тан Жъндзиен.

Тази година в страната 
бяха създадени 50 модер-
ни съвременни селскосто-
пански парка, 300 селско-
стопански центъра и 200 
демонстрационни парко-
ве за селско предприема-
чество и иновации. Про-
мишлената верига, вери-
гата на доставки и верига-
та на стойността бяха над-
градени в процеса на ин-
теграция. Модернизацията 
на селското стопанство и 
селските райони е стремеж 
ни стотици милиони стопа-
ни. Понастоящем приносът 
на националния селскосто-
пански научно-технически 
прогрес достигна ново ни-
во от 60%, а степента на 
цялостна механизация при 
отглеждането и прибира-
нето на реколтата е дости-
гнала 71%.

итай е най-голе-
мият пазар на 
роботи в света, 
съобщи на Ки-
тайската медий-
на група. От януа- 

ри до октомври т. г. в стра-
ната са произведени 298 000 
индустриални робота, кое-
то е с близо 52% повече от 
миналата година.

Разширеното производ-
ство, представено от индус-
триалните роботи, се пре-
връща в нов двигател на 
икономическия растеж на 
Китай. С цел цялостно по-
добряване на капацитета за 
производствени иновации, 
от 2016 г. в цялата страна 
бяха създадени центрове за 
предприятия, изследовател-
ски институции и универ-
ситети, обхващащи различ-
ни индустрии като батерии 
за захранване и роботи.

През ноември Минис-
терството на индустрия- 
та и информационните тех-
нологии одобри създава- 

нето на четири нови ино-
вационни центъра, вклю-
чително за 5G устройства, 
нови стъклени материали, 
за висок клас интелигентни 
домакински уреди и инте-
лигентни гласови техноло-
гии, с което общият брой 
на тези институти в произ-
водството достигна 21.

Роботите са смятани 
за връх в индустриалното 
производство и са важен 
показател за технологич-
ни иновации и нивото на 
производство от висок клас 
на една икономика. В Ки-
тай има голям брой воде-
щи световни компании в 
областта на интелигентни-
те роботи, като DJI, Cobos, 
Tencent и Meituan.

Според класификацията 
на Китайския институт по 
електроника, роботите мо-
гат да бъдат разделени на 
промишлени, обслужващи 
и специални. 

Промишлени са робо-
тите, използвани в произ- 

К
Най-големият пазар за роботи в света

водството като например 
за заварки, обслужващи – 
които заменят хора в сек-
тора на услугите или под-
дръжката и специални ро-
боти – за специфични сек-
тори като спасителни ро-
боти, дронове и други.

През изминалите десе-
тилетия автоматизацията 
зае много човешки работни 

места, като се използва от-
давна в производството ка-
то автомобило строител-
ството. Извън производ-
ството, използването на 
изкуствен интелект и ав-
томатизация продължава 
да застрашава работните 
места в почти всички въз-
можни области. 

Според изчисления на 

Китайския институт по 
електроника, глобалният 
пазар на роботи тази годи-
на ще бъде близо 33,6 млрд. 
долара, от които индустри-
алните роботи – 14,5 млрд., 
сервизните – 12,5 млрд., а 
специалните – 6,6 млрд. до-
лара. Пазарът на роботи в 
Китай ще достигне 83,9 
млрд. юана тази година, 
от които индустриалните 
– 44,6 млрд., което предста-
влява 53% от пазара; серви-
зните роботи – 30,3 млрд. 
юана или 36% пазарен дял, 
а специалните – 9,1 млрд. 
юана и 11% дял.

„Ще продължим да съз-
даваме и изграждаме на-
ционални и провинциал-
ни производствени инова-
ционни центрове и да ра-
ботим по основните ком-
поненти, ключов софтуер, 
основни материали и мо-
дерни базови технологии“, 
заяви Сяо Яцин, министър 
на индустрията и информа-
ционните технологии. 
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Редакционният екип  
на в. “Китай днес” ви пожелава  

Честита Нова година!
Много здраве и сбъднати мечти!
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съвремие

Н
а индустриален 
форум през де-
кември м. г. Фу 
Бинфън, изпъл-
нителен вице-
президент и ге-

нерален секретар на Ки-
тайската асоциация на авто-
мобилните производители, 
заяви, че в рамките на на-
сърчаването на технологич-
ни промени в електрифика-
цията, свързаността и инте-
лигентността, през 2021 г.  
жизнеността на местните 
компании се е увеличила 
значително, пазарното тър-
сене продължава да стиму-
лира подобряване на качест-
вото, а цялостното произ-
водство и продажби на ав-
томобили поддържат стаби-
лен растеж и няма недос-
тиг. Той прогнозира, че об-
щите продажби на автомо-
били в Китай ще надхвър-
лят 26 милиона през 2021 г.

Някога 1 милион про-
дажби годишно беше астро-
номическо число за авто-
мобилите с нови енергии, 
но само за няколко годи-
ни тенденцията се проме-
ни към изключително бърз 
растеж.

Икономическите пока-
затели на индустрията през 
ноември, обявени от Ки-
тайската асоциация на ав-
томобилните производите-
ли, показват, че за 11 ме-
сеца производството и про-
дажбите на превозни сред-
ства с нови енергии са би-
ли съответно 3,023 мили-
она и 2,99 милиона, кое-
то е увеличение от 1,7 пъ-
ти на годишна база, а про-
центът на пазарно проник-
ване е 12,7%.

Колко популярни са 
превозните средства с 

нови енергии?
Чън Шъхуа, заместник 

генерален секретар на Ки-
тайската асоциация на ав-
томобилните производите-
ли, посочва: „На автомо-
билните изложения през 
2021 г. новите предложения 
на големите компании бя-
ха основно с нови енергии“.

По думите на Фу Бин-
фън от юни месечните про-
дажби на превозни средства 
с нови енергии непрекъсна-
то чупят рекорди, а попу-
лярността им продължа-
ва да се увеличава. През 
първите 11 месеца съвкуп-
ното производство на та-
кива автомобили надхвър-
ли 3 милиона, а обемът на 
продажбите също е около 
3 милиона. Според про-
гнозите годишният обем 

на продажби през 2021 г. 
се очаква да достигне 3,4 
милиона с увеличение от 
1,6 пъти на годишна база. 
Фу Бинфън смята, че па-
зарът на превозни средства 
с нови енергии е навлязъл 
в нов етап на експлозивен 
растеж и държавата, в ли-
цето на политики за насър-
чаване, се оттегля все по-
вече от него.

Бързият растеж 
на инвестициите 

също потвърждава 
продължаващия 

оптимизъм в индустрията. 
Според данни на уеб-

сайта Tianyancha нови-
те китайски предприя-
тия, свързани с енергий-
ни превозни средства, 
през 2021 г. ще бъдат 2,4 
пъти повече от 2020 г.,  
а общият размер на финан-
сирането в свързаните об-
ласти ще надхвърли 80 ми-
лиарда юана. В същото вре-
ме смяната на батерии се 
превръща в нова точка за 
растеж на бизнеса за про-
изводителите на превозни 
средства с нови енергии, а 
компаниите в този сегмент 
бележат ръст с около 39 000 
през 2021 г.

Усещанията на компа-
ниите за автомобили с но-
ви енергии са по-директни. 
Сюн Тиенбуо, директор на 
поделението за леки авто-
мобили на BYD, казва, че 
изпращат 2021 г. със сме-
сени чувства. Добрата но-
вина е, че много произво-
дители, които произвеждат 
оригинално оборудване за 
автомобили, отчитат сил-
но търсене и бърз ръст на 

Обединеното кралство и 
Германия, все още расте 
бързо.

Маркетингът, който точ-
но съответства на местни-
те условия и нуждите на 
потребителите, се превър-
на в основна характерис-
тика на китайските авто-
мобилни компании, кои-
то се стремят да продават 
в чужбина. Ли Бин, осно-
вател на NIO, заяви на съ-
битие на компанията, че 
през 2022 г. техни продук- 
ти и пълно обслужване ще 
бъдат достъпни за клиен-
ти в Германия, Холандия, 
Швеция и Дания. В също-
то време NIO планира до 
2025 г. да предоставя услу-
ги на потребители в пове-
че от 25 страни.

Ся Хън, съосновател и 
президент на Xiaopeng, съ-
що обясни стратегията за 
интернационализация при 
пускането на новия модел 
Xiaopeng G9 с думите: „G9 
е първият ни модел, който 
изцяло отчита глобализа-
цията от самото начало на 
дизайна. Дизайнът не са-
мо обръща внимание на 
въпроси като регулатор-
но сертифициране и опаз-
ване на околната среда в 
различни пазари по света, 
но също така и на нужди-
те на много чужди потре-
бители по отношение на 
функциите“.

През 11-те месеца от 
началото на 2021 г.

продажбите на китайски 
леки автомобили ще над-
хвърлят 8,4 милиона, кое-
то представлява повече от 
44% от общите и маркира 
връщане към най-добрите 
периоди за индустрията.

Днешният пазар на ав-
томобили е по-диверси-
фициран и потребителите 
предпочитат коли, произ-
ведени от китайски ком-
пании. Младите хора пред-
ставляват голяма част от 
потребителите и също та-
ка се доверяват повече на 
местните марки. 

С преоформянето на по-
требителските групи и въз-
действието на мерките за 
оптимизиране на потреб-
лението се очаква новите 
и независими от големите 
компании марки да се въз-
ползват от възможността да 
се отърват от предишния 
имидж на нискокачествени.

Безспорно е, че с пре-
димството на превозните 
средства с нови енергии ки-
тайската автомобилна ин-
дустрия вече не е догон-
ваща. Някои компании се 
превърнаха в едни от све-
товните лидери в областта, 
а моделът на висококачест-
вено развитие се ускорява 
и китайската автомобилна 
индустрия навлиза в нова 
ера на сериозно развитие.

поръчките. Така например 
BYD поръчките през 2021 г. 
са надхвърлили един мили-
он превозни средства. При-
теснението е, че в случая 
с BYD поради недостатъч-
ни прогнози за търсенето 

г. общият обем на износа 
на китайски автомобили 
е достигнал 1,793 милиона 
бройки, което е увеличение 
от 1,1 пъти спрямо същия 
период на миналата година. 
Сред тях обемът на износа 

Производителите на автомобили с 
нови енергии изпращат 2021 г. с добри 
резултати и оптимизъм за бъдещето

недостатъчната подготовка 
на производствения капа-
цитет е довела до това, че 
много поръчки не са били 
доставени навреме. Тъй ка-
то веригата на доставки не 
може да се справи, цялото 
производство на много про-
изводители на оригинално 
оборудване е силно засег-
нато и те не са в състоя-
ние да отговорят на търсе-
нето на пазара.
От 2021 г., с постепенното 

възстановяване  
на търсенето  

на външния пазар, 
китайските автомобил-
ни компании  продължа-
ват да увеличават обема 
на износа си при постоян-
но нарастване на качест-
вото, подобряване на тех-
нологиите и услугите. Спо-
ред данни на Китайската 
асоциация на автомобил-
ните производители през 
първите 11 месеца на 2021 

през ноември е над 200 000 
автомобила, което е ръст 
от 59,1% на годишна база.

Заедно с увеличаването 
на износа, китайските авто-
мобилни компании са по-
стигнали пробив на повече 
чужди пазари и одобрение-
то за тях там продължава 
да се повишава. Пример за 
това е „Дзили“ (Geely), чи-
ято първа партида от моде-
ла Geometry C в чужбина 
натрупа 2486 поръчки през 
месеца, когато беше пусна-
та в Израел. На Филипи-
ните месечните продажби 
на „Дзили“ поставиха ре-
корд, а в Катар компани-
ята е сред десетте най-по-
пулярни.

Чън Шъхуа казва, че ки-
тайски автомобили с нови 
енергии в момента се из-
насят за Южна Америка, 
Югоизточна Азия, Запад-
на Азия и Европа, а бро-
ят на тези, предназначе-
ни за пазари като Белгия, 

Дори изправена пред неблагоприятни условия като 
недостиг на чипове, високи цени на суровините 
и епидемията от новия коронавирус, китайската 
автомобилна индустрия все още се развива във 
възходяща линия и демонстрира силен потенциал.
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приятели

звестният бъл-
гарски учен и 
изобретател доц.  
д-р Стоян Ги-
шин, който ра-
боти с Китай, е 

сред наградените от бъл-
гарския президент Румен 
Радев преди дни за негови 
нови патенти и полезни мо-
дели в областта на акуму-
латорите и рециклиранете 
на метали през 2020 годи-
на. Той работи съвместно 
с колегите си от Техноло-
гичния университет в град 
Нинбо. 

Ученият е вписан и в 
„Златната книга на бъл-
гарските изобретатели” със 
своите 29 изобретения. За-
едно с китайските си коле-
ги от Нинбо той съдейства 
активно за създаването на 
Международна мрежа от 
академични институции в 
областта на висшето обра-
зование, научните изслед-
вания и иновациите с пред-
ставители на почти всич-
ки страни от Централна и 
Източна Европа (ЦИЕ) и 
Китай, както и Алианс (с 
център в Нинбо) на инже-
нерните университети от 
Китай и страните от ЦИЕ. 
Специално за КМГ проф. 
Стоян Гишин споделя в ин-
тервю впечатленията си от 
съвместното сътрудничест-
во с колеги от КНР в обла-
стите, в които работи, ка-
то дава и някои конкрет-
ни примери. 

– Доц. Гишин, моля, раз-
кажете повече за Вашата 
работа, за изобретенията и 
проектите, по които рабо-
тите години наред и за кои-
то получихте най-високото 
признание от българския 
президент Румен Радев?

– Същността на раз-
работените от мен и еки-
па ми иновационни реше-
ния е свързан с електротех-
ничките процеси при ин-
дустриалните електротех-
нологии за производство-
то на различни акумула-
тори и батерии, зарядни 
устройства за електромо-
били, електрокари и дру-
ги електрически превозни 
средства, електроекстрак-
ция на метали от електро-
литни разтвори, оловни от-
падъци от бракувани аку-
мулатори. Иновациите, по 
които работим, спестяват 
над 20% от потреблението 
на електроенергия, съкра-
щават над два пъти времето 
за производство на акуму-
латори и значително огра-
ничават въздействието вър-
ху природата. Досегашни-
те изпитания, извършени 
съгласно EU и китайския 

И

Заслужена награда за известен български 
учен, работил с китайски колеги

стандарт, показват, че стар-
терната способност и номи-
налният капацитет на раз-
личните елементи и стар-
терни акумулатори се по-
вишават значимо.

– Вие сте добре познат и 
работите съвместно с коле-
гите си от Технологичния 

различни водещи китайски 
компании. Защото Китай 
е ненадминат в областта 
на иновациите във всич-
ки области! Успях да по-
сетя още три пъти различ-
ни заводи и китайски фир-
ми, които проявяват инте-
рес към всички инициати-
ви, свързани с мегапроекта 
„Пътя на коприната”.

– Какви са перспекти-
вите за сътрудничеството 
между България и Китай в 
областта на технологията и 
иновациите в контекста на 
отношенията между Китай 

Алианс (с център в Нинбо) 
на инженерните универси-
тети от Китай и страни-
те от ЦИЕ. Още в нача-
лото на ползотворното ни 
сътрудничество бях пока-
нен от Технологичния уни-
верситет в Нинбо, както и 
от някои китайски фирми 
да посетя страната и да се 
запозная с дейността им. 
По-късно нашите китайски 
домакини посетиха Бълга-
рия и тогава продължихме 
започналите в Нинбо дис-
кусии и полезен обмен на 
информация. След положи-
телните разговори в София 
и подписването на Специа-
лен лицензиран договор от-
ново разменихме посеще-
ния, по време на които лич-
но успях да се запозная с 
много изпитания на техно-
логии и демонстрации в за-
води и фирми. По време на 
посещението ми проведо-
хме открит Ректорски съ-
вет, на който бях удостоен 
с почетното звание „Госту-
ващ професор”, като лич-
но ректорът на Технологич-
ния университет в Нинбо 
ми връчи официално ди-
пломата. По-късно посе-
тих още няколко пъти то-
зи университет, там про-
ведохме много срещи с 
известни специалисти от 

академични институции в 
областта на висшето обра-
зование, научните изслед-
вания и иновациите с пред-
ставители на почти всич-
ки страни от Централна и 
Източна Европа (ЦИЕ) и 
Китай. В рамките на тази 
Мрежа и изградените добри 
личностни контакти бяха 
проведени мащабни между-
народни научни конферен-
ции, разработени бяха съв-
местни проекти, предложе-
ни множество идеи за ино-
вации и публикувани де-
сетки научни статии. Раз-
ви се академичната мобил-
ност на учени, студенти и 
докторанти. Беше учреден 

Заедно с китайските колеги бихме могли 
да постигнем много, защото Китай няма 
равен по иновационните технологии 
и проекти на бъдещето, убеден е 
изобретателят доц. д-р Стоян Гишин

.университет в китайския 
град Нинбо. Разкажете по-
вече за срещите и сътруд-
ничеството с китайските 
учени.

– От 2014 г. Технически-
ят университет – София, 
развива интензивно меж-
дународно сътрудничество 
с Технологичния универси-
тет в град Нинбо (КНР), за 
което изключително мно-
го помогнаха проф. д-р 
Уан Бо – сега директор на 
CEEC Institute, и проф. дтн 
Христо Христов от ТУ Со-
фия. Благодарение на съв-
местните усилия на двата 
университета бе създадена 
Международна мрежа от 

и страните от ЦИЕ?
– Международната ак-

тивност, която проявихме 
през последните няколко 
години, беше забелязана от 
Централното правителство 
на Китай и лично по ини-
циатива на китайския пре-
зидент Си Дзинпин (изра-
зена по време на Среща-
та на върха Китай – Цен-
трална и Източна Европа,  
9.02.2021 г.) бе създаден и 
приет, като платформа за 
сътрудничество и услуги 
в областта на иновации-
те, Изследователски цен-
тър Китай-ЦИЕ. Изграде-
на е вече и Международ-
на иновационна мрежа за 
академичен обмен, която 
се насърчава от научни и 
технологични органи. Цел-
та е да се обменят идеи и 
планове за патенти, ино-
вации и развитие в редица 
ключови области на Китай 
и страните от ЦИЕ, а Из-
следователският център да 
обслужва съвместната ра-
бота между университети, 
изследователски институ-
ти и предприятия от биз-
неса. Заедно с нашите ки-
тайски колеги бихме мог-
ли да постигнем много, за-
щото Китай няма равен по 
иновационните технологии 
и проекти на бъдещето!

Президентът Румен Радев награди известния учен и изобретател доц. д-р Стоян Гишин  
за негови нови патенти и полезни модели в областта на акумулаторите и рециклирането на метали 

Иновациите, по които работи Стоян Гишин, спестяват над 20% 
от потреблението на електроенергия, съкращават над два пъти 

времето за производство на акумулатори
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Според традиционната китайска медицина бъбреците 
са “вратата на живота”. Затова трябва да им се отделя 
по-специално внимание, особено през зимата. Те са 
като електроцентрала за тялото и осигуряват жизнена 
енергия на всеки орган, който се нуждае от нея. Техен 
„партньор“ е пикочният мехур.

здрАве

З
имата е сезон за от- 
тегляне и почив-
ка, когато енерги-
ята Ин доминира, 
а Ян се движи на-
вътре. В класиче-

ския трактат “Хуанди нейд-
зин” се казва, че трите зим-
ни месеца са време, през 
което Ян енергията се “за-
тваря в скривалището” и не 
бива да се безпокои. Тряб-
ва да се ляга рано и да се 
става късно, след изгрева 
на слънцето. Стремежите 
трябва да са скрити вътре 
в дълбок покой, като някоя 
тайна. Трябва да се пазим 
от студа и да стоим на то-
пло, да не допускаме загу-
ба на жизнена енергия Ци. 
Спазването на тези прин-
ципи е път към култивира-
не и спестяване на енергия. 
Ако се нарушават, ще се 
увредят бъбреците и през 
пролетта човек ще се чув-
ства изморен, без сили за 
пролетното обновление.

Бъбреците съхраняват 
основната енергия и суб-
станция Дзин на орга-
низма, тоест това, което 

Зимни грижи за бъбреците

редната продъл-
жителност на 
живота на ки-
тайските жени 
се е повишила 
от 77,37 години 

през 2010 г. до 80,88 през 
2020 г., съобщи Държавната 
статистическа служба, ци-
тирана от агенция Синхуа. 

През последното десе-
тилетие социалният статус 
на китайките също е нарас-
нал значително. Повиши-
ло се е и чувството им за 
сигурност и сполука в жи-
вота и за щастие. Разли-
ката между половете в за-
дължителното образование 

е премахната. 
Нетният коефициент на 

записване на момичета в 
начална училищна възраст 
в основното образование 
остава над 99,9 процента за 
шест поредни години насам 
от 2015 г., както сред мом-
четата на същата възраст.

Благодарение на подо-
бряването на мерките в об-
ластта на заетостта и пред-
приемачеството за периода 
2011 – 2020 г. възможности-
те за заетост на жените са 
се разширили.

Според доклада 67,79 
милиона жени са работили 
в китайските градове през 

2020 година, което е увели-
чение с 39,5 процента над 
2010 г. В момента жените 
са 43,5%. от общия брой на 
заетите в Китай.

Държавната статисти-
ческа служба на КНР съ-
общава също, че жените с 
висше образование в Ки-
тай вече надхвърлят броя 
на мъжете. 

През 2020 г. в китайски-
те университети има 1 599 
000 милиона студентки, 
което представлява 50,9 
процента от общия брой 
студенти, като увеличение-
то в сравнение с 2010 годи-
на е с 3,1 процента.

С

Повечето китайки вече 
живеят над 80 години

Вкусът на бъбреците е 
соленото. То има свойство-
то да омекотява твърдите 
образувания в организма 
и да овлажнява. Храните 
със солен вкус имат сла-
бително действие, подсил-
ват Ин и кръвта, изчист-
ват токсините, укрепват 
бъбреците. Храни със со-
лен вкус са например мор-
ските водорасли, свинско-
то, просото.

Емоцията, която се 
свързва с този орган, е стра-
хът. Ако бъбреците са здра-
ви и силни, то човек е без-
страшен. Но постоянните 
опасения и страх ги увреж-
дат или са знак, че нещо с 
този орган не е наред. От 
състоянието на бъбреците 
зависи и колко силна е во-
лята на човек. Ако той ня-
ма желание да предприема 
каквото и да било, това оз-
начава, че трябва да подси-
ли енергията на бъбреците.

 Всекидневни грижи  

 за бъбреците 
За да поддържате енер-

гията на бъбреците:
Масажирайте  

всеки ден около  
5 минути стъпалата. 

Това ще стимулира 
енергията на бъбреците, 
тъй като от там минават 

меридианите на бъбреци-
те и пикочния мехур.

Разтривайте ушите по 
няколко минути на ден. 
Този прост масаж също 

укрепва бъбреците.
Съхранявайте енергията 

на бъбреците, като си 
лягате преди полунощ. 
Почивайте, когато по-

чувствате умора, отделяй-
те време, за да се отърси-
те от стреса.

 Акупресура  
за бъбреците

Разтривайте точката 
Юн-цюан. Тя е ключова 
точка по меридиана на бъ-
бреците. Намира се във 
вдлъбнатината на центъ-
ра на стъпалото. Стиму-
лирайки тази точка, ще 
облекчите симптоми ка-
то нощно изпотяване, го-
рещи вълни, шум в уши-
те, хипертония, безсъние, 
тревожност, главоболие. 
Започвайте масажа от ле-
вия крак. 

В началото е възмож-
но да усещате болка, кое-
то се дължи на дисбаланс 
в енергията на бъбреците 
и е знак, че сте на пра-
вилното място. Масажи-
райте с палеца или пред-
мет, подобен на топка за 
тенис например.

родителите са ни дали в 
наследство. От тяхното със-
тояние зависи развитието 
на организма, половото съ-
зряване и способността за 
възпроизводство. Безпло-
дието и импотентността са 
следствие от нарушения във 
функцията им. Бъбреците 
регулират водния обмен в 
организма. Те отговарят за 
образуването и качество-
то на костната маса, кост-
ния и главния мозък. С тях-
ното състояние до голяма 

степен е свързано и здра-
вето на зъбите. При слаби 
бъбреци те започват да се 
рушат и падат.

Водата е елементът на  
бъбреците. В цикъла на 
петте елемента тя симво- 

лизира зараждането, първо-
източника, от една страна, 
и от друга – минималната 
активност.

Според традиционната 
китайска медицина, също 
като водата, бъбреците са 
извор на живот. 

През зимата природата 
замира и се потапя в дъл-
бок сън, а едно от свой-
ствата на водата е мини-
малната активност. Затова 
и студеният сезон се свърз-
ва именно с тази стихия.

итайски учени са открили химикал, който 
може да помогне за унищожаването на мул- 
тирезистентните бактерии и да предпази 
хората от смъртоносни супербактерии. Ре-
зултатите от тяхното проучване, публи-
кувани в сп. Science Translational Medicine, 

са показали, че аминокиселината глутамин е в със-
тояние да увеличи ефективността на антибиотици-
те срещу патогенните грам-отрицателни бактерии. 
Опитите на учените от университета „Сун Ятсен“  
са показали, че глутаминът обезоръжава бактерии-
те, като прави мембраната им по-пропусклива. По 
този начин се стимулира достъпът на антибиотици-
те в зародишните клетки. Проучването е потвърди-
ло, че той е активен при четири вида често използ-
вани антибиотици. Установено било също, че глу-
таминът може да улесни производството на нукле-
озиди, които от своя страна намаляват антибиотич-
ната резистентност.

Констатациите на китайските учени са от пол-
за за бъдещите разработки на ефективни подходи 
за предотвратяване на хронични, мултирезистентни 
бактериални инфекции.

К

Нова стратегия 
за борба със 
супербактериите
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В
ръзката между 
Китай и Италия 
може да бъде 
проследена от-
преди седем ве-
ка. Още от вене-

цианския търговец и изсле-
довател Марко Поло и не-
говото пътешествие до Ки-
тай по древния Път на коп-
рината. 

Летиция Валини, ита-
лиански учител, продъл-
жи тази традиция, за да се 
превърне в „модерен Мар-
ко Поло“ и „културен по-
сланик“ между двете стра-
ни благодарение на ней-
ните преводи от китайски 
език, които докосват много-
то лица на Китай. За съдба-
та на тази млада италиан-
ка разказва агенция Синхуа.  
32-годишната Валини създа-
де репутацията си, като пре-
веде книгата от 300 000 зна-
ка „Социализъм с китайски 
характеристики: Защо ра-
боти?“, съобщава Синхуа. 
Книгата на младата прево-
дачка стана хит в Италия, 
след като беше публикува-
на през 2019 г. 

Валини наскоро при-
ключи и с превода на до-
клад за усилията на Китай 
за опазване на околната сре-
да. „Просто следвам стъп-
ките на Марко Поло“, каза 
младата италианка, която 
сега е преподавател и пре-
водач в Колежа по чужди 
езици на университета Нан-
кай в севернокитайската об-
щина Тиендзин.

Когато Валини била 
малка, тя винаги се надя-
вала баща й, който се зани-
мавал с външна търговия в 

Летиция Валини: Надявам се, че помагам на все 
повече хора да опознаят и разберат Китай

сътрудничество

Китай, да може да направи 
възможно най-много видео-
клипове и снимки, докато е 
в Китай, и да донесе у дома 
някои китайски подаръци.

През 2013 г. Валини, като 
студентка в Университета 
в Болоня със специалност 
чужди езици, кандидатства 
за стипендия на Института 
„Конфуций“, за да продъл-
жи следдипломно обучение 
в Колежа по китайски език 
и култура на университета 
„Нанкай“. Когато Валини 
за първи път стъпва в Ки-
тай, тя открива, че страната 
е модерна, отворена и пъл-
на с жизненост. „Преди да 
дойда тук, в съзнанието ми 
имаше много стереотипи за 
Китай. Научавахме за Ки-
тай главно чрез медиите и 
някои стари кунг-фу филми. 
Дори смятахме, че е вярно, 
че много китайци могат да 
прескачат покриви и да се 
изкачват по стените“, казва 
италианката.

Колкото по-дълго живее 
в Китай, толкова повече тя 
чувства, че чужденците ня-
мат цялостно разбиране за 
страната. 

Това накара Валини да 
използва езиковия си опит, 
за да направи Китай достъ-
пен за тези, които искат да 
научат повече.

Случайно Валини се за-
познава с професор Джан 
Боин, главен редактор на 
китайската книга „Социали-
зъм с китайски характерис-
тики: Защо работи?“. След 
дълъг разговор с професор 
Джан тя решава да преве-
де книгата.

„Тази книга говори за 

а Уан Пънфей и Тиен 
Сяоуей, възпитаници на 
Централната академия 
за драма в Пекин, твор-
бите на Уилям Шекспир 
са били задължителни 

по време на обучението им.
След като завършват Академия- 

та, те работят заедно върху ки-
тайски пиеси. Уан е в ролята на 
продуцент, а Тиен поема режисура-
та. Успоредно с това двамата пос-
вещават своето време и енергия в 
театрални курсове за деца. 

През 2020 г., след като избухва 
епидемията, Тиен се замисля да 
създаде пиеса. Тъй като повечето 
му творби са били възложени или 
базирани по класически произве-
дения, затова той решава да напи-
ше оригинална пиеса. Тази идея се 
преобразява впоследствие в трича-
сова пиеса, изследваща историята 
за живота на Шекспир.

Пиесата „Уил“, чиято премие-
ра бе през юли 2021 г. в Пекин и 
Шънджън, е приета възторжено и 
от публиката, и от критиците. През 
2022 г. ще се състои нов кръг от 
представления в Пекин, планирани 
за април и юли, като се очаква да 
бъдат посетени от 13 хиляди души.

З
Шекспир оживява на китайска сцена

„Творбите разглеждат универ-
сални теми, описващи човешките 
емоции като алчност, похот, преда-
телство, ревност и амбиция“, казва 
Уан, който е завършил Централна-
та академия за драма с бакалавър-
ска степен през 2009 г. „Шекспир 
остава най-съвременният писател 
на нашето време. Когато изслед-
вахме неговата житейска история, 
открихме, че споделяме много от 
неговите преживявания и емоции.“

Тиен, който завършва Академия- 
та през 2004 г. със специалност 

„Режисура“, се съгласява с думи-
те на колегата си. „Ние споделя-
ме страстта към театъра. Имахме 
трудности след дипломирането си, 
като търсене на работа, за да пре-
живяваме. Разкъсвахме се между 
реалността и мечтите. Тази пиеса 
„Уил“ описва точно такива пре-
живявания“.

С четирима актьори и актри-
си изпълняващи повече от 30 ро-
ли, пиесата разказва за човек на 
име Уил, който на 5-годишна въз-
раст стъпва случайно в театъра в 

китайската история, иконо-
мика, култура, екология, ди-
пломация и много други те-
ми, които могат да помог-
нат на италианците да раз-
берат по-добре днешния Ки-
тай“, каза тя. За да преведе 
книгата, Валини купува де-
сетки китайски и италиан-
ски книги и се консултира 
с професор Джан и много 
други експерти. 

„Всяка дума трябва да се 
третира с най-голяма пред-
пазливост. Трябва да разбе-
рете напълно значението, 
което носят оригиналните 
герои в контекста“, казва тя.

Ин Лин, ръководител на 
италианския отдел на Коле-
жа по чужди езици на уни-
верситета „Нанкай“, споде-
ля, че докато превеждала 
книгата, Валини често е пи-
тала китайските си колеги 
за най-точните значения на 
изразите в книгата.

Валини работила цяла 

година, за да завърши пре-
вода. Първата партида от 
400 нейни книги бързо се 
разпродала в Италия. Сай-
тът на Комунистическата 
партия на Италия предста-
вя и препоръчва книгата. 
Много италиански експер-
ти и учени в областта на 
философията, историята и 
правото обсъждат книгата 
онлайн.

По време на осемте го-
дини на Валини в Китай, 
страната реализира първата 
стогодишна цел за изграж-
дане на умерено проспери-
ращо общество във всички 
отношения и постига пъл-
на победа в борбата си сре-
щу бедността.

„Много хора се чудят за-
що социализмът с китайски 
характеристики работи. Чу-
десата на развитието, кои-
то преживях в Китай, са 
най-добрият отговор“, каз-
ва Валини.

Стратфорд и се привързва към него. 
Впоследствие заминава за Лондон, 
за да преследва мечтите си, свър-
зани с театъра, кариерата му пот-
ръгва, печели слава и богатство. В 
късните години от живота си се за-
връща в родния град и остава там 
до смъртта си.

Четиримата артисти играят ро-
лята на Уил в различните етапи от 
живота му. Тиен, който е режисьор 
и сценарист, също се включва в ро-
лята на младия Уил. „Това е пър-
вата ми оригинална пиеса. Тя ми 
позволи да пиша свободно. Целият 
този процес ме накара да направя 
преглед на театралната си кариера“, 
казва 40-годишният Тиен.

33-годишният Уан смята пиесата 
за върхов момент в кариерата си. 
„Преди се притеснявах много за ре-
акцията на публиката и резултата 
в боксофиса. При тази пиеса оба-
че нещата бяха различни. Забавих 
темпото и се концентрирах върху 
пиесата, благодарение на дългото 
репетиране“, разказва Уан. „Аз и 
Тиен се чувствахме така, сякаш се 
бяхме върнали в училище, когато 
се отдавахме изцяло на творенето 
на пиеса и нищо не ни разсейва-
ше. Беше велико усещане“.

През последните годи-
ни Валини преведе повече 
китайски книги, като „Ръ-
ководство за карикатура за 
превенция и контрол на 
COVID-19“ и „Чанъан сре-
ща Рим“.

„Една книга е цял един 
свят. Процесът на превод на 
всяка от книгите задълбочи 
разбирането ми за Китай и 
се надявам, че все повече 
хора ще познават и разби-
рат Китай чрез моите уси-
лия“, казва Валини. Тя смя-
та, че за нея не е достатъч-
но да бъде „модерен Мар-
ко Поло“. Затова освен на 
преводите тя се е посвети-
ла на обучението на своите 
ученици, които да доприна-
сят за междукултурната ко-
муникация.

Университетът „Нанкай“ 
създава италиански отдел 
през 2017 г., а Летиция Ва-
лини е сред учителите, ос-
нователи на отдела.
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ази година беше 
много трудна за 
всички китайски 
кинотворци, но в 
същото време и 
наистина незабра-

вима, защото трябваше да 
се преборим с пандемията 
и бяхме изправени пред ог-
ромни изпитания. Това каз-
ва Ю Дун, председател на 
Bona Film Group, обобща-
вайки в дискусията на фо-
рума тазгодишния филмов 
пазар в страната.

Мероприятието уважи-
ха също още няколко не-
гови колеги, включително 
Дзън Маодзюн – президент 
на Wanda Film Group, Ли 
Дзие – президент на Alibaba 
Pictures, Уан Джунлей – за-
местник-председател и из-
пълнителен директор на 
Huayi Brothers Media.

Ю Дун и неговата ком-
пания са имали немалко 
постижения през измина-
лата година. 

Продуцираният от ком- 
панията филм „Битката  
при езеро Чандзин“  на- 
трупва удивителните 5,77 
милиарда юана (905 млн. 
долара) в боксофиса и се 
превръща в най-доходонос-
ния филм в китайската ис-
тория. Той е на първо мяс-
то и  в глобалния боксофис 
за 2021 г.

Лентата е създадена от-
части за отбелязването на 
100-годишнината от осно-
ваването на Китайската ко-
мунистическа партия. По 
същия повод различни ки-
нотворци и студиа също са 
направили серия от рево-
люционни или модерни 
блокбастъри, като „1921“, 
„Пионерът“ и „Китайски 
лекари“.

„Удивително е, че до-
ри успяхме да завършим 
снимките по тези проекти. 
На фона на новото нормал-
но, превенцията и контро-
ла на заразата, кината пре-
одоляха много трудности и 
постигнаха забележителни 
резултати в боксофиса, ка-
то приходите там надвиша-
ват 45 милиарда юана. На-
истина изумително пости-
жение, трудно спечелено. 
Много колеги на Запад ни 
се възхищават“, казва още 
Ю Дун.

Ли Дзие изтъква, че го-
дишният боксофис е над-
минал очакванията им 
предсрочно. Тракер сайтът 
и платформа за големи дан-
ни Lighthouse е прогнози-
рал общи приходи от про-
дажби на билети в размер 
на само 40 милиарда юа-
на през 2021 година. „Това 
е много радостна новина. 

ревен град, да-
тиращ от пе-
риода на ди-
настия Шан 
(1600 – 1046 г. 
пр. н. е.), е бил 

открит при скорошни раз-
копки в централната ки-
тайска провинция Хънан,  
в село Таодзяин, близо до 
град Анян, заедно с около 
20 гробници и значителен 
брой артефакти. 

„На базата на разполо-
жението на обекта и от-
критите предмети ние оп-
ределихме, че това е бил 
важен град от времето на 
династия Шан“, казва Кун 
Дъмин, директор на Ин-
ститута за културни ре-
ликви и археология на 
град Анян.

Археолозите са разко-
пали до момента 27 гроб-
ници и са открили 172 ар-
тефакта, включително 70 

Т

Д

Китайската филмова индустрия 
показва упорита жизненост

Открити са останки на важен  
град от времето на династия 
Шан в Централен Китай

Четирима топ филмови експерти анализираха 
триумфите и предизвикателствата, през 
които е преминала китайската филмова 
индустрия през 2021 г., на тематичен форум в 
рамките на 16-ия кинофестивал в Чанчун

спад. Средната възраст на 
хората, посещаващи кина, 
е 29 години през 2021-ва,  
докато през 2019-а е била 
21,7 години. Това означа-
ва, че губим по-младата 
публика“.

Дзън Маодзюн споделя, 
че мобилните телефони, 
приложенията и платфор-
мите за кратки видеа са за-
сегнали филмовия бизнес. 
Той обаче говори за въз-
можността за построява-
не на кина в развлекател-
ните комплекси, където се 
засилва интегрирането на 
популярни екшън ролеви 
игри, излъчване на спорт-
ни състезания, концерти и 
театрални пиеси, за да се 
привлекат повече посетите-
ли, особено по-млади. 

„Ако филмите биват 
прожектирани и реклами-
рани в тези места, мла-
дите хора могат да решат 
след забавленията да оти-
дат на кино“, смята Дзън. 
Той добавя, че е изпълнен 
с увереност за китайския 
филмов пазар през 2022 
г. и предвижда приходите 
в боксофиса да достигнат 
55 милиарда юана. „След 
една или две години ки-
тайският кинопазар ще се 
възстанови до нивата от  
2019 г. и дори ще се пред-
стави по-добре.“

„Само ако правим пове-
че и по-добри продукции 
за зрителите ще можем да 
помогнем нашата филмова 
индустрия да се възстанови 
постепенно и да се превър-
не в световна кино сила“, 
казва в заключение Ю Дун.

бронзови съда, оръжия и 
инструменти, както и гли-
нени съдове, предмети от 
нефрит и кости. 

Освен погребалните 
ями са открити жилищ-
ни и производствени поме-
щения, където има пещи, 
кладенци и ями. Ясното 
функционално райониране 

в обекта показва високия 
стандарт на града. 

Направеното откритие 
има голяма археологиче-
ска стойност за изучава-
нето на културата на ди-
настия Шан. Разкопките 
са започнали пред април 
2021 г., предстоят допъл-
нителни проучвания.

При положение че много 
офлайн индустрии на ре-
алната икономика все още 
понасят удари, китайската 
филмова индустрия напра-
ви рядък триумф и показ-
ва упорита жизненост, коя-
то е дори по-силна от дру-
ги сфери, като изпълнения-
та на живо и театъра“, кон-
статира Ли. 

Въпреки това той доба-
вя, че според неговите на-
блюдения китайският па-
зар страда от неравномер-
но и недостатъчно разви-
тие. В сравнение с пре-
дишните две години, през  
2021-ва успехите в боксо-
фиса са разчитали основ-
но на големите продукции 
и филмовите сезони. 

„Според моите изчисле-
ния около 15% от филмите 
са допринесли с 85% за об-
щите постъпления в боксо-
фиса тази година. Напри-
мер трите големи заглавия 
– „Битката при езеро Чанд-
зин“, „Здравей, мамо“, и 
„Детектив из Чайнатаун 3“,  
са осигурили заедно 15 ми-
лиарда юана, което е ед-
на трета от годишния бок-
софис. Нещо повече, три-
те филма излязоха на ек-
ран през доходоносни се-
зони като почивните дни 
за Пролетния празник и 
Националния празник на 
Китай“, са констатациите 
на Ли.

От друга страна, по- 
нискобюджетните филми 
са изпитвали затруднения 
в боксофиса, а малко блок-
бастъри излизат на екран 
извън празничния сезон, 
когато посещенията в ки-
ната са доста по-слаби. Тази 
тенденция, отбелязва той, 

означава неприятности за 
производството и дистрибу-
цията на нови филми.

И Уан Джунлей споделя 
това мнение. Той казва, че 
трябва да се промени на-
гласата на производителите 

на филми и те трябва да по-
емат част от отговорност-
та. „Посещаването на ки-
на все още не се е норма-
лизирало в Китай, ето за-
що кинодейците трябва да 
положат повече усилия да 
представят непрекъснато 
висококачествени филми“, 
смята той и предлага кон-
трол на бюджетите и раз-
умно разпределяне на ре-
сурсите за многообразни и 

качествени творби. В също-
то време е необходимо раз-
умно изготвяне на график 
за прожектиране на филми-
те и каналите им за дистри-
буция, без значение от жан-
ра и мащаба. Той добавя, че 

повече блокбастъри трябва 
да излизат на екран извън 
почивните дни.

В допълнение Ю Дун 
акцентира върху някои зна-
чими данни за промяната 
в демографията при ауди-
торията: 

„До момента китайски-
те кина са били посете-
ни 1,12 милиарда пъти. Но 
през 2019 г. са били 1,73 
милиарда. Това е очевиден 
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Джао Шинтон успя да спечели топ наградата от 200 хиляди паунда

Джао Шинтон с гръм и трясък 
спечели титла от “Тройната корона”

згряващият талант от Ки-
тай Джао Шинтон напъл-
но оправда прякора си 
Циклона и заслужи още 
повече сравнения със сти-
ла на легендата (и негов 

вдъхновител) Джими Уайт, след ка-
то победи с 10:5 Люка Бресел във 
финала на шампионата на Обеди-
неното кралство по снукър. 24-го-
дишният азиатец грабна първа ран-
кинг титла в кариерата си и стана 
най-новият член на семейството на 
шампионите от „Тройната корона“, 
като е четвъртият представител на 
Китай с триумф в надпревара от 
най-висшата категория след пионе-
ра Дин Дзюнхуей, Лианг Уенбо и 
Ян Бингтао.

Бресел пък беше първият пред-
ставител на континентална Европа 
(извън Великобритания) на финал на 
турнир от „Тройната корона“. Шин-
тон е четвъртият шампион в „Го-
лемия шлем“ на снукъра извън Ве-
ликобритания, след като преди не-
го това постигнаха Дин, Нийл Ро-
бъртсън и ирландецът Патси Фей-
гън, който покори шампионата на 
Обединеното кралство при първото 
му издание през 1977 година.

За първи път в историята на 
джентълменския спорт двама май-
стори на щеката извън топ 16 на све-
товната ранглиста си оспорват тит-
лата в шампионата на Обединено-
то кралство – Бресел беше 40-и, а 
Джао – 26-и, макар и двамата сега 
да прогресират значително в светов-
ната класация.

Китаецът си заслужи и място за 
първи път в кариерата си в най-прес-
тижния и голям турнир извън ран-
кинг системата – „Мастърс“ – кой-
то ще започне на 9 януари и в не-
го жребият отреди шампионът от 
Йорк да се изправи срещу великия 
Джон Хигинс. 24-годишният Шин-
тон и 26-годишният Бресел пока-
заха нагледно, че бъдещето на сну-
къра е в добри и вълнуващи ръце.

Важно е да се отбележи, че рефе-
рът Бен Уилямс за първи път в ка-
риерата си съдийства на финал от 
„Тройната корона“ и публиката се 
постара да направи преживяването 
му максимално напрягащо - атмос-
ферата и подкрепата за играчите бе-
ше страхотна, но също и неадекват-
ните прояви на някои зрители. Ос-
вен огромния брой мелодии от те-
лефоните, имаше и немалко невъз-
държани подвиквания в неподходя-
що време, както и откровено нетър-
пими и абсурдни звуци.

Джао натрупа аванс от 5:3 след 
първата сесия, като всичко започ-
на с брейк от 79 в негова полза в 
откриващия фрейм. Бресел ведна-
га реагира адекватно със сенчъри 
брейк от 130, който се оказа един-
ствен в сегмента, но пък и послед-
ният значим в актива на белгиеца. 
Китаецът пропусна сложна черве-
на и спря поредицата си на 61, но 
тя беше достатъчна да поведе с 2:1.

Бресел пък не можа да вкара 
черната за горен джоб при водаче-
ство 33-13, но Шинтон не успя да се 

И

Китайският циклон помете 
съперниците си и стана 
шампион на Обединеното 
кралство по снукър

възползва от възможността и впо-
следствие съперникът му добави още 
47 на сметката си за 2:2. Дълга сейф-
ти размяна при три оставащи черве-
ни беляза петия фрейм, като Джао 
водеше с 56-12 и вкара с флук 1-точ-
кова топка, за да си върне лидер-
ството в резултата.

При 49-40 в следващата партия 
24-годишният китаец реализира но-
ва червена с флук при опит за за-
щитен удар и съумя така да изгра-
ди аванс от 4:2. Шинтон изглежда-
ше сигурен да спечели и следващия 
фрейм при 46-0 в негова полза, но 
изпусна няколко шанса да го напра-
ви, което провокира Бресел да нака-
же грешките му за 4:3. В последна-
та партия от сесията белгиецът на-
прави неточност при защитна игра 
и това провокира бърз брейк от 78 
от китайската щека за 5:3.

Вторият сеанс вечерта започна 
великолепно за Джао, който на ви-
сока скорост откри сегмента със се-
рия от 87 за 6:3. Последвалият му 
първи сенчъри брейк във финала от 
120 послужи и за сериозен удар по 
амбициите на Бресел, който често 
виждаше как нелоши негови разби-
ващи изпълнения водеха единствено 
до продължителни точкови пореди-
ци на съперника. Една от редките 
непредизвикани грешки на Шинтон 
по розова за среден джоб позволи 
на белгиеца да направи 64 и да на-
мали изоставането си на 7:4.

С две визити Джао доминира-
ше в 12-ия фрейм и го спечели, за 
да стъжни съвсем положението на 
противника си, който оттук ната-
тък се нуждаеше от успех с поне 6:1 
в оставащите партии, за да стигне 
до титлата. Китаецът изпусна една 
от редките си червени, за да даде 
отново лек жокер на опонента си и 
да го подтикне да направи страхот-
но изграден (със сложни и трикови 
удари) брейк от 81 за 8:5.

14-ият фрейм беше по-продължи-
телен и включваше сейфти размяна, 
но с по-дълга поредица и в начало-
то му и още една в края Шинтон 
се доближи максимално до завет-
ната цел – 9:5. Изящна дълга черве-
на – поредната във финала – вкара 
Джао между топките в самото нача- 

ло на следващата партия, а при 42 
на сметката си той направи втори-
чен разбиващ удар и извади къс-
мет, защото една червена се разхо-
ди до челюстите на средния джоб и 
се върна около мястото на черната, 
за да бъде единствената възможна 
за вкарване. Той продължи хладно-
кръвно да реализира и с брейк от 
99 постигна заветната цел - една от 
най-големите титли в снукъра. 

Пътят на китайския майстор на 
щеката Джао Шинтон към голямата 
победа не беше никак лек. Още на 
1/16-финалите Циклона се изправи 
сред един от лидерите в световния 
снукър - Джон Хигинс. 

Шотландецът допусна обрат от 
5:3 до 5:6 срещу Джао Шинтон и 
стана поредното голямо име, кое-
то напуска шампионата на Обеди-
неното кралство още преди осми-
нафиналите. Хигинс бе седмият от 
състезателите от топ 12, които бя-
ха елиминирани на този ранен етап 
– другите са Марк Селби, Нийл Ро-
бъртсън, Шон Мърфи, Дин Дзюнху-
ей, Ян Бингтао, Марк Уилямс. 

До този момент Джао Шинтон 
бе сред най-бляскавите, ако не и 
най-бляскавия талант на Китай, са-
мо че обикновено досега привли-
чаше внимание с бързата си игра и 
брейк-билдинга, докато срещу Хи-
гинс показа и добра тактическа гра-
мотност. Той имаше най-добро кла-
сиране в ранкинг турнир -полуфинал 
в шампионата на Китай през 2018-а.

След още няколко драматични 
победи Тайфуна достигна до полу-
финала на шампионата на Обедине-
ното кралство. На 24-годишния та-
лант му бяха необходими само 100 
минути, за да срази далеч по-оп-
итния на най-голямата сцена Бари 
Хоукинс и да се класира за първи 
път в кариерата си на финала. Шин-
тон направи сенчъри брейк и още 
пет серии над 70 точки при побе-
дата си над Хоукинс, който почти 
нямаше възможност да се развихри 
между топките в мача и всъщност 
спечели единствения си фрейм при 
единствения “подарък” от страна 
на съперника. 
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за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20А 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

Най-дългият тунел под езеро 
Известен като най-дългия проход под езеро, построен някога в Китай, тунелът Тайху в 
източнокитайската провинция Дзянсу бе отворен за движение в края на декември

Китай посрещна новата 2022 г.
Учениците си правят селфи с учителя си по време на празненството по случай Нова година 
в начално училище в Хоххот, автономен район Вътрешна Монголия, Северен Китай. 

а периода януа-
ри-ноември 2021 г.  
Пекин отчете най- 
ниските нива на 
замърсяване на 
въздуха в града 

от 2013 г. насам.
През първите 11 месеца 

на годината средната кон-
центрация на ФПЧ 2,5 бе 
33 микрограма на кубичен 
метър. Това е и най-ниското 
ниво в 28 града в региона 
Пекин – Тиендзин – Хъбей 
и съседните провинции, ка-
за заместник-директорът на 
пекинския отдел по защита 
на околната среда на бри-
финг във вторник.

Фините прахови части-
ци (ФПЧ) с размер 2,5 или 
по-малко микрона са ос-
новният замърсител на въз-
духа, които могат да про-
никнат дълбоко в бели-
те дробове и да причинят 

З

У
ниформите, кои-
то китайските 
спортисти ще но-
сят на подиума 
на предстоящи-
те Зимни олим-

пийски игри в Пекин през 
2022 г., бяха представени 
преди дни. 

Дизайнът им е вдъхно-
вен от традиционната ки-
тайска култура. 

Червената линия в сре-
дата на униформата симво-
лизира централната ос на 
китайската столица, кое-
то означава, че градът до-
макин ще събере прияте-
лите от света, и съответ-
ства на мотото на Зимните 
олимпийски игри „Заедно 

за споделено бъдеще“.
Техен автор е хонконг-

ският дизайнер Тими Йип. 
Той каза, че униформите 
се отличават не само с ки-
тайските елементи, но и с 
бодрия си характер. „Яка-
та и китайското копче са 
типични китайски елемен-
ти, а червените линии да-
ват усещане за мобилност 
и изкачване, каза той. На-
дявам се този дизайн да 
вдъхнови спортистите.“ 

При планирането на 
униформите са използва-
ни и високи технологии, за 
да поддържат екипировка-
та лека, топла и подходя-
ща за събитията в закри-
ти зали.

Представени бяха 
униформите на 
китайските спортисти  
за Зимната олимпиада 

Тематични продукти за годината на Тигъра привличат 
много потребители
Според китайския лунен календар на 1 февруари 2022 г. ще 
настъпи годината на Тигъра. Тигърът е смятан от китайците 
за благородно животно, притежаващо красиви качества, като 
храброст, смелост и справедливост. 

Снимка Синхуа

Пекин постави рекорд  
за чист въздух през първите  
11 месеца на 2021 година

сериозни здравословни 
проблеми.

По-доброто качество на 
въздуха бе постигнато бла-
годарение на мерки като 
ограничаване на въглерод-
ните емисии и интензитет. 

През 2021 г. управата на 
Пекин пусна квота за голе-
мите източници на въгле-
родни емисии и съдейства 
за създаването на съюз от 
доброволци за намалява-
не на парниковите газове.

Снимка Синхуа


